
فعالیت پوسته های تلگرام، مصوب 
شورای عالی فضای مجازی بود

وزیر ارتباطات روز گذشته با حضور در جلسه فراکسیون 
نمایندگان ولایی، به سوالات نمایندگان پاسخ داد.

خانه ملت- محمدجواد آذری جهرمی و گفت: در تعریف 
شبکه ملی اطلاعات برداشت های مختلفی از آن وجود دارد اما 
مسوولان مربوط در شورای عالی فضای مجازی هرچه تصویب 
کنند، ملاک برای معرفی شبکه ملی اطلاعات است که مطابق 

سند مصوب شورای فضای مجازی عمل می گردد.
وی افزود: شبکه ملی اطلاعات، زیرساخت فضای مجازی 
کشور است و وزارت خانه اینجانب فقط مسوولیت تامین همین 
زیرساخت را دارد. محتوا به عهده وزارتخانه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات نیست. ما ابتدا سند الزام تامین زیرساخت شبکه 
ملی اطلاعات را تهیه و در شورای فضای مجازی به تصویب 
رسید. اما در لایه محتوا حتی سندی هم نداریم. آنچه که به 
عهده ما بوده سند آن تصویب شده و ما مطابق همان سند 
عمل می کنیم. آذری جهرمی ادامه داد: وزارتخانه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات شرایط فعلی را با شرایط مطلوب سند، 
تطبیق داده و در جهت آماده سازی شرایط اقدام کرده است، 
آنچه که بنده و معاونین اینجانب گزارش می دهند که چه 
درصدی از پیشرفت داشته ایم براساس این اجراست. اگر ما 
ادعا می کنیم 80 درصد پیشرفت داشته ایم، براساس این 
اقدامات است و هر مرجع و منبعی می خواهد ارزیابی کند در 
خدمت هستیم. هر آنچه که مرکز ملی فضای مجازی از اجرا 
را تایید کند، ما هم موافقیم. در خلا که کار انجام نشده، روی 
زمین انجام شده است و اهتمام ویژه بنده و همکارانم حول 

محور شبکه ملی اطلاعات است.
وزیر ارتباطات گفت: آینده جهان در فضای مجازی است 
و رهبر انقلاب اسلامی 10 سال قبل به اهمیت آن پی برده 
بودند و تاکید فرمودن���د و پیش بینی های لازم را کردند اما 
تکلیف ما در این زمینه تامین زیرساخت هاست نه همه شبکه 
ملی اطلاعات. شبکه ملی اطلاعات فقط زیرساخت نیست 
بلکه محتوا از وظایف سایر دستگاه هاست. محتوا مربوط به 
حوزه های اقتصادی، فرهنگی، سیاسی، اجتماعی، آموزشی، 

تربیتی و غیره است.
وی افزود: راه حل ما برای مدیریت فضای مجازی در آینده 
شبکه ملی اطلاعات است ولی وزیر ارتباطات فقط مسوول 
زیرساخت آن است. اگر موضوعات آموزشی، جرایم، حمل و 
نقل و غیره وارد فضای مجازی شد، وزیر ارتباطات مسئول آن 

نیست ما فقط امکانات زیرساختی را فراهم می کنیم.
آذری جهرمی بیان کرد: نکته دوم این اس���ت که مسایل 
مربوط به تلگ���رام، قبل از صدور حک���م قضایی در برخی 
دستگاه ها این بود که پوسته های تلگرام را بیاورند و تلگرام 
را حذف کنند. بعد از صدور حکم قضایی قرار بر این شد که 
پیام رسان های داخلی تقویت شوند. بنده همیشه مخالف این 
بودم که پوسته های تلگرام در کنار پیام رسان های داخلی باشد 
ولی بنده مجری مصوبات شورای فضای مجازی هستم. تقویت 

و حمایت از پیام رسان های داخلی محور فعالیت های ماست.

مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات تشریح کرد:
جزییات انهدام شبکه جاسوسی 

سایبری آمریکا در ایران
مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات از انهدام بزرگترین 
شبکه جاسوسی آمریکا در حوزه س���ایبری در عرصه بین 

المللی خبر داد.
مهر - این مقام ارشد وزارت اطلاعات تصریح کرد: نخستین 
بار است که شبکه جهانی اطلاعاتی آمریکا، متشکل از شمار 
قابل توجهی از جاسوسان این کشور در ایران و دیگر کشورها 
با مدیریت و ضربه بهنگام ضد جاسوسی جمهوری اسلامی 
ایران و با مشارکت متحدان اطلاعاتی ما در جهان، شناسایی 

و متلاشی شد.
دبیر شورای عالی امنیت ملی دیروز از کشف شبکه گسترده 
عملیات سایبری تهاجمی علیه کشورمان خبر داد و اعلام کرد: 
مستندات کشف این شبکه جاسوسی بزودی از طریق وزارت 

اطلاعات منتشر می شود.
مدیرکل ضدجاسوس���ی وزارت اطلاعات گفت: دستگاه 
اطلاعاتی کشورمان علاوه بر شناسایی و رصد فعالیت اعضای 
این شبکه در داخل بر فعالیت ماموران سازمان جاسوسی آمریکا 
»CIA« در دیگر کش���ورهای جهان، اشراف کامل داشت و 

ضربه ای کامل و همه جانبه به این شبکه وارد کرد.
وی، فضای س���ایبری را مهمترین و گسترده ترین فضای 
جاسوسی آمریکا علیه جمهوری اس���لامی ایران دانست و 
با تبیین نحوه عملکرد این ش���بکه در ایران اظهار داشت: 
آمریکایی ها برای برقراری ارتباط امن با جاسوسان ش���ان در 
ایران و دیگر کشورها از فضای بس���یار پیشرفته سایبری 
استفاده می کردند و کشف این شبکه از جایی آغاز شد که ما 
موفق شدیم به سیستم امن آمریکایی ها در این شبکه اشراف 

و نفوذ یابیم.
این مقام اطلاعاتی درباره نحوه ارتباط آمریکایی ها با این 
شبکه اطلاعاتی گفت: آنان برای برقراری ارتباط امن با اعضای 
این شبکه از »سایت های پوششی« اینترنتی مانند سایت های 
حوزه بهداشت و سلامت اس���تفاده می کردند به نحوی که 
جاسوسان با ورود به این سایت ها در لایه دوم و پنهان آن، 
نیاز اطلاعاتی آمریکایی ها را تامین می کردند و برای ارتباط با 
هر یک از جاسوسان در این شبکه گسترده اطلاعاتی، سایتی 

پوششی ایجاد شده بود.
وی، اعضای این ش���بکه اطلاعاتی را که بدون شناخت 
یکدیگر فعالیت می کردند، جاسوس���ان فاخر و درجه یک 
سازمان »CIA« دانست که همکاری بسیار مطلوبی با این 

سازمان داشتند.
مدیر کل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات، حوزه های فعالیت 
این شبکه جاسوس���ی در ایران و دیگر کشورها را نظامی، 
هسته ای، صنعتی، سایبری، اقتصادی و زیرساختی برشمرد 
و گفت: پس از کشف و انهدام این شبکه اطلاعاتی »CIA«؛ 
شمار قابل توجهی از جاسوس���ان که کاملًا آگاهانه با این 
سازمان همکاری می کردند شناسایی، بازداشت و به مراجع 
قضایی تحویل شدند و برخی نیز با ما همکاری کردند که “ 

احیا “ شدند.
وی، جنبه بین المللی این ضرب���ه اطلاعاتی به آمریکا را 
ویژگی منحصر بفرد این پرونده برشمرد و افزود: ما در تعامل 
با متحدان مان در نبرد اطلاعاتی علیه آمریکا از ظرفیت تبادل 
با دیگر سرویس ها به خوبی اس���تفاده کردیم که در نتیجه 
این مشارکت، برخی اعضای این شبکه در دیگر کشورها نیز 

بازداشت و شماری از آنان اعدام شدند.
این مقام ارشد اطلاعاتی گفت: در پی این عملیات بی نظیر 
ضد جاسوسی، آمریکایی ها که منابعشان را در سراسر دنیا در 
خطر دیدند بالاجبار با فراخوان جهانی جاسوسان فاخرشان، 
آنان را از کشورهای مختلف آسیا، اروپا و آفریقا، منتقل و از 

حوزه های میدانی کسب اطلاعات، دور کردند.
وی با بیان اذعان آمریکایی ها به این شکست اطلاعاتی در 
رسانه های غربی اظهار داشت: یاهونیوز سال گذشته در آستانه 
انتخابات کنگره آمریکا در مصاحبه با شماری از افسران ارشد 
»CIA« با آسیب شناسی این ضربه سنگین ضد جاسوسی از 
جانب ایران، آن را بزرگترین شکست اطلاعاتی پس از حادثه 
11 سپتامبر توصیف و علل و نحوه نابودی این شبکه جهانی 
و از دست دادن جاسوسان شان را روایت کردند که محتوای 

اعترافات تلخ سازمان »CIA« قابل دسترس همگان است.
مدیرکل ضد جاسوسی وزارت اطلاعات همچنین با بیان 
تلاش آمریکایی ها برای ترمیم و بازیابی این شبکه اطلاعاتی 
گفت: پس از کشف و انهدام این شبکه جاسوسی، آمریکایی ها 
به جلب و استخدام اعضای جدیدی برای شبکه ای مشابه اقدام 
کردند که آنان نیز اخیراً در فرایند عملیات نفوذ به ش���بکه 
جاسوسی و افسران سازمان »CIA« از جانب سربازان گمنام 
امام زمان )عج( مورد ضربه قرار گرفتند و اعضای بازداشت 
شده به مراجع قضایی تحویل شدند که جزئیات این عملیات 
نیز پس از طی شدن مراحل قضایی به اطلاع مردم شریف 

ایران می رسد.
وی از تهیه مس���تندات دقیق عملیاتی در فرایند کنترل 
افسران سیا و اعضای این شبکه جاسوسی درخارج از کشور و 
همچنین جزییات فعالیت ها و اهدافشان خبر داد و وعده داد: 
اخبار تکمیلی از جزییات عملیات جدید وزارت اطلاعات در 
شناسایی و انهدام حلقه بازسازی شده شبکه جاسوسی حرفه ای 

آمریکا در آینده نزدیک منتشر می شود.
بر اس���اس این گزارش شکست س���همگین و بی سابقه 
آمریکا در نابودی گسترده ترین ش���بکه جاسوسی شان در 
فضای سایبری به حدی اس���ت که 11 نفر از افسران ارشد 
»CIA« در مصاحبه با یاهونیوز، این شکست را فاجعه ای در 
سوختن سیستم ارتباطات پنهانشان در اینترنت توصیف و 
اذعان کردند: با این ضربه سنگین ضدجاسوسی، در شرایطی 
باورنکردنی، صدها میلیارد دلار خسارت به سرویس جاسوسی 
آمریکا وارد شد و »شکست باور نکردنی « برخی از عباراتی 
است که افسران و مقامات اطلاعاتی آمریکا در اعترافاتشان 
 از عمق ضربه به شبکه اطلاعاتی ش���ان در ایران و جهان 

توصیف کردند.
موضوع مهم و عب���رت آموز از وسوس���ه گری و خدعه 
آمریکایی ها در جلب و جذب جاسوسان شان در این شبکه 
اطلاعاتی در ایران به این نحو است که »CIA« سایت هایی 
برای شرکت های جعلی ایجاد کردند تا از طریق وعده اشتغال، 
روادید و تحصیل در خارج از کشور، نیروهایشان را استخدام 
کنند و ایرانیانی که در ابتدا تصور می کردند در حال پاسخ 
دادن به فرصتی قانونی هستند در نهایت خود را در جلسه 
دیدار با افسران سیا در دوبی یا استانبول می یافتند و برای 
 تامین پیش���نهادهای وسوسه کننده به اس���تخدام آنان در

 می آمدند.
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اظهارنظرهای متفاوت مقامات دولتی و صنفی درباره نظارت بر کسب و کارهای اینترنتی

جنجال اسنپ، بهانه آغاز اختلافات بر سر رگولاتوری کسب و کارهای مجازی
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ایرانی ها ۲۲ هزار میلیارد تومان
 برای فاوا هزینه کردند

جنجال اخیری که برای ش���رکت اسنپ به وجود آمد، 
ضرورت وجود یک رگولاتور موثر برای کس���ب و کارهای 
اینترنتی را به یکی از موضوعات اصلی گفت وگوها در فضای 

ICT کشور بدل کرده است.
فناوران- پیاده کردن مسافر اسنپ به دلیل بدحجابی، 
جنجال های زیادی در پی داشت. برخی این تاکسی اینترنتی 
را به دلیل تقدیر نکردن از راننده م���ورد نقد قرار دادند و 
عده ای دیگر اس���نپ را به دلیل حمایت نکردن از مسافر 

تحریم کردند.
اما این ماجرای جنجالی، آغاز گفت وگوهای رس���انه ای، 
توییتری و البت���ه بیانیه هایی بود که ح���ول یک محور 

.ICT می چرخید: ضرورت وجود رگولاتور در حوزه
 توییت جنجالی یک حقوقدان

آغاز این بحث با تویی���ت محمد جعفر نعناکار مدیرکل 
حقوقی وزارت ارتباطات آغاز شد. او نوشت: » تا زمانی که 
تاکسی های اینترنتی زیر پرچم یک نهاد ناظر قرار نگیرند 
بی تردید جامعه از ابعاد مختلف بی دفاع خواهد ماند، یک 
روز تجاوز و عمل مجرمانه، روز دیگر مساله تعرض به حریم 
خصوصی و نشت داده ها و امروز جری قانون  شکنانِ مدعی 
آزادیِ هنجار شکن«.این توییت با واکنش های زیادی همراه 
شد. برخی از کاربران معتقد بودند چنین نتیجه گیری از 
ماجرای اسنپ، بزرگ کردن یک قضیه ساده است و نهادهای 

نظارتی مشابه کارکرد درستی نداشته اند. برخی نوشتند باید 
امکان نظارت همگانی و مردمی روی کسب و کارها را ایجاد 
کرد و برخی دیگر هم در موافقت با توییت جعفر نعناکار 
نوشته و البته یادآور شدند با وجود حمایت سنگین برخی 
نهادها از این کس���ب و کارها، عملا نهاد ناظر هم کاری از 

پیش نمی برد.
 بیانیه نصر، آغاز دعوای دوباره

در حالی که چند روزی از توییت مدیرکل حقوقی سازمان 
فناوری اطلاعات می گذشت، سازمان نظام صنفی رایانه ای در 
خصوص ماجرای اسنپ بیانیه ای صادر کرد. این بیانیه با عنوان 
حمایت از اسنپ آغاز می شود اما نکته کلیدی آن تاکید بر ضرورت 
وجود یک رگولاتور صنفی در حوزه کسب و کارهای اینترنتی 
بود. در بخشی از این بیانیه آمده است: »رگولاتوری مناسب و 
کارآمد صنفی در این حوزه باعث می شود که جامعه از سردرگمی 
در واکنش به پدیده های نوظهور خلاصی یافته و حقوق همه 
ذی نفعان این حوزه به درستی تبیین و رعایت شود. حوادث اخیر 
بار دیگر لزوم توجه به حریم خصوصی و قوانین خاص آن را در 
جامعه آشکار کرد و نشان داد هرگونه تاخیر در شفاف و روشن 
شدن حریم خصوصی در جامعه و تبعات ناشی از آن می تواند 

باعث مسایل و مشکلات بسیار حادتری برای مردم شود.«
 وعده تدوین آیین نامه نظارت بر تاکسی های اینترنتی

هم زمان با این اظهارنظرها، معاون شهردار و رییس سازمان 

حمل و نقل و ترافیک شهر تهران اعلام کرد که به زودی 
آیین نامه نظارت بر تاکسی های اینترنتی بین وزارت کشور و 

وزارت صنایع به طور مشترک تنظیم می شود.
محسن پورسیدآقایی گفت: متاسفانه وزارت صنایع به 
دلیل حمایت از اتحادیه های ذی ربط با وزارت کشور همراهی 
نمی کند و در مقابل تنظیم آیین نامه های نظارتی بر عملکرد 

شرکت های تاکسی اینترنتی مقاومت می کند.
وی افزود: وزرات ارتباطات موافق است که تاکسی های 
اینترنتی به صورت س���ازمان یافته در شهر تردد کنند و 
اقدامات لازم را در این زمینه انجام داده اما معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری با نظارت بر تاکسی های آنلاین 

مخالف است.
 واکنش تند اتحادیه کشوری کسب و کارهای 

مجازی
در همین حال رضا الفت نسب عضو هیات مدیره اتحادیه 
کسب و کارهای مجازی در توییتی به بیانیه سازمان نظام 
صنفی رایانه ای واکنش نشان داد و نوشت: »این که در این 
اوضاع عنادورزی به اسنپ و  تاکسی آنلاین ها همزمان با طرح 
موضوع تاکسی ها در کمیسیون دولت بخواهی از آب گل آلود 
ماهی بگیری و به کج فهمان خط بدی از زشتی های مدعیان 
است. یکی پای شهرداری را وسط می کشد و دیگری سعی 
می کند خود را به عنوان رگولاتور صنفی جا بزند. ماه زیر ابر 

نمی ماند«. اتحادیه کسب و کارهای مجازی نیز در بیانیه ای که 
آن هم به مانند بیانیه سازمان، عنوان حمایت از اسنپ را یدک 
می کشید تاکید کرد که این اتحادیه بر سامانه های مجازی 
نظارت کرده و نیازی به رگولاتور جدید نیست: »بر حسب 
قانون، نظارت بر سامانه های هوشمند جابه جایی بر عهده 
اتحادیه کشوری کسب و کار مجازی است و به همین منظور 
کارگروه تخصصی تاکسی های آنلاین در این اتحادیه تشکیل 
گردیده است به طور مستمر در حال پیگیری و اجرا است«.

 موضع سازمان فناوری اطلاعات
در اوج اختلاف سازمان نظام صنفی رایانه ای و اتحادیه 
کشوری کسب و کارهای مجازی، رییس سازمان فناوری 
اطلاعات در توییتی نسبت به این بحث ها به موضع گیری 
پرداخت. موضعی که به نظر می رسد نشان دهنده عدم علاقه 
فعالان نظام صنفی رایانه ای به عنوان رگولاتور کس���ب و 

کارهای مجازی است.
امیر ناظمی نوش���ت: »اولویت اول برای تنظیم گری 
در کس���ب وکارهای نوپا و نوآورانه، اس���تفاده از مدل 
Self( با اتکا بر  Regulation( خودتنظیم گ���ری
#سمن ها )NGO( و با مشارکت پیش دستانه استارتاپ ها 
خواهد بود. آگاه باشیم برخی حوادث، توجیه گر دخالت 
دولت یا حت���ی نهادهای عموم���ی غیردولتی به بهانه 

تنظیم گری نشود!« 
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تجدید آگهی
 مزایـده  كتبـي

   
شهرداري علي آباد كتول با استناد به مجوز شماره 180 مورخ  98/02/24  شوراي محترم 
اسلامي شهر ،   در نظر دارد یک قطعه زمین خود  واقع در كوچه 10 متری منشعب از آفتاب 
25)كوچه كاراته صبا(بن بست دوم غربی  شهر     علی آبادكتول  را از طریق مزایده كتبي به  

فروش برساند.
*   شرایط مزایده كتبي :

1-  متقاضیان مي بایست قبل ازشركت درمزایده كتبي از محل مذكورموردمزایده بازدید 
به عمل آورند .

2-شركت كنندگان درمزایده مي بایست ضمانتنامه بانکی و یا وجه نقد برای  قطعه زمین 
واقع در در خیابان سی متری خط نفت -كوچه 10 متری منشعب از آفتاب 25   به مساحت 
319/27 مترمربع به مبلغ 340/000/000  ریال ،  به عنوان سپرده شركت در مزایده در 
وجه بانک ملي شعبه مركزي علي آبادكتول بحساب جاري 0105779476005  بنام شهرداري 

واریز نمایند،سپرده مزبور پس از اتمام آگهي و تنظیم قرارداد مسترد میگردد . 
به  آنها  از خرید منصرف شوند سپرده هاي  و سوم  ، دوم  اول  برندگان  3- در صورتیکه 

ترتیب به نفع شهرداري ضبط خواهد شد.
 4- هزینه هاي دولتي از جمله عوارض ، مالیات , هزینه هاي انتقال و كارشناسي  و درج آگهي 

و000 برابر مقررات به عهده برندگان مزایده كتبی خواهد بود .
5- شهرداري در رد یا قبولي یک یا كلیه پیشنهادات مختار میباشد .  

6- به پیشنهادات مخدوش ونا خوانا ترتیب اثرداده نخواهدشد.
7- قیمت پایه كارشناسی برای قطعه  زمین مورد مزایده ،هر متر مربع با كاربري مسکوني 
مبلغ   21/000/000  ریال می باشد ، ضمناً برنده مکلف است كل مبلغ مورد مزایده راظرف 

مدت هفت روز نقداً  به حساب شهرداری واریزنماید .
8- شركت كنندگان، اسناد مزایده وبرگه پیشنهاد قیمت رامی توانند ازامورقراردادهای 
شهرداری یا ازسایت www.aliabad.irدریافت ویا جهت كسب اطلاعات بیشتر ، باشماره تلفن 

های 6-01734222525 داخلی 230 تماس حاصل نمایند.
9- متقاضیان شركت درمزایده  می بایست فیش واریزی یا ضمانت نامه بانکی را در پاكت  
)الف(  - اسناد مزایده را درپاكت )ب(  و  برگه پیشنهاد قیمت راپاكت )ج( قرار داده و تا 

پایان وقت اداری روز  دوشنبه  مورخ  98/04/10 به دبیرخانه شهرداری تحویل نمایند .
10- بازگشایی پاكت های رسیده راس ساعت  14:15 روز سه شنبه مورخ 98/04/11  در 

محل شهرداري انجام خواهد شد .
انتشار اول :  98/03/29
ابوذر اسفندیاري پورانتشار دوم:   98/04/04

شهردار علي آباد كتول

رییس س���ازمان پدافند غیرعامل گفت: اولین خطر 
سایبری کشور تلگرام و شبکه های اجتماعی است اما 
وزارت ارتباطات عملا فیلترینگ تلگرام را اجرا نکرده 

است.
باشگاه خبرنگاران جوان - غلامرضا جلالی  گفت: 
ما با تهدیداتی به نام تهدیدات سایبری مواجه بودیم. 
برآورد ما این بود که این چنین تهدیدی شکل خواهد 
گرفت، هرچند هنوز هم شکل نگرفته است و ما احتمال 
می دادیم چنین اتفاقی رخ دهد و دیدیم در ابتدای سال 
در ونزوئلا همان برآورد هایی که ما می کردیم علیه ما 
اتفاق بیفتد، آنجا اتفاق افتاد، یعنی حمله سایبری به برق، 
بانک با محوریت شبکه های اجتماعی و حوزه های مردمی، 
دوقطبی سازی مردم و مقابل هم قرار دادن آنان اتفاقی 
بود که در ونزوئلا اتفاق افتاد و ممکن است کپی آن هم با 

بخشی از تحریم ها علیه ما به کارگیری شود.
رییس س���ازمان پدافند غیرعامل  در ادامه گفت: 
بنابراین لازم بود که آمادگی ها ارتقا پیدا کند. ما در نیمه 
دوم س���ال ۹۷ قریب به ۶0 مانور  در تمام دستگاه ها 
در حوزه انرژی، بانک ه���ا، حمل ونقل و ارتباطات انجام 
دادیم و ش���اید همین اندازه مانور هم باقی بماند برای 
س���ال جاری که بخواهیم انجام دهیم. بنابراین در این 
رزمایش ها ضعف ها و اشکالات زیادی احصا شد و ابلاغ 
کردیم. ضعف ها را دوستانمان برطرف کردند و در دوره 
دوم رزمایش ها، اشکالات قبل را کنترل می کنیم. سردار 
جلالی همچنین در خصوص اختلافات موجود پیرامون 
شبکه ملی اطلاعات توضیح گفت شبکه ملی اطلاعات 
جزو برنامه های سال ۹۷ ما بود که با هماهنگی وزارت 
ارتباطات و مرکز ملی فضای مجازی رزمایش برگزار کنیم 
و آمادگی های آن را در حوزه های مختلف کنترل کنیم. 
این طرح تایید شد و آن را و در اختیار وزارت ارتباطات 
قرار دادیم. دوستان در حال بررسی هستند و در سال 
۹8 حتما جزو برنامه های ما است که این کار انجام شود 
تا بفهمیم چه جاهایی درس���ت است و قابل کار و چه 
مواردی احتمالاً نقص دارد و باید آن نقص برطرف شود.

وی ادامه داد: ممکن است برخی اظهارنظرهای وزیر 
ارتباطات درست باشد مثلا فرض کنید ما در شبکه ملی 
اطلاعات می گوییم اگر ما دچار حادثه اینترنتی شدیم و 
نتوانستیم از اینترنت جهانی استفاده کنیم، خدمات بانکی 
ما باید جوابگو باشد و نمی شود زمانی که قطع شد بگوییم 
دیگر بانکی در کار نیست، به بانک هم مراجعه کنیم و 
پاسخگوی ما نباشند این زمانی صحت دارد که وزارت 
ارتباطات بگوید من تا درب بانک اینترنت را می آورم، اما 
اگر اپلیکیشن بانک اش���کال داشت دیگر به عهده من 
نیست؛ نظر وزارت ارتباطات این است و ممکن است این 
نظر هم درست باشد. اما این ایراد را ما رفع می کنیم؛ 
مثلا در سال ۹۷  حدود شش هفت بانک بزرگ کشور 
را رزمایش و اشکال های آن را استخراج کردیم و به آن ها 
ارایه دادیم و آنان می گویند ما همه را اصلاح کردیم. در 
سال جدید مجدد کنترل می کنیم که آیا این ها برقرار 
هست یا برقرار نیس���ت، بعضی خدمات زیربنایی مثل 

سیستم عامل، ایمیل، ایمیل بومی، موتور جستجوگر 
بومی کار وزارت ارتباطات است و در واقع شبکه ملی 
اطلاعات اساساً با این ها تعریف می شود و شبکه ملی 
ارتباطات نیست که فقط ارتباطات را تعریف کند؛ شبکه 
ملی اطلاعات است یعنی هم باید ارتباط برقرار باشد و 
هم اطلاعات در آن تبادل شود، اگر قرار باشد تبادل نشود 
طبیعتا آن ویژگی خود را پیدا نمی کند. در نهایت برای 
آنکه برداشت های متفاوت وجود نداشته باشد ما ارجاع 
می دهیم به سند پشتیبان الزامات شبکه ملی اطلاعات 
مصوب شورای عالی فضای مجازی و آن را ملاک قرار 
می دهیم؛ هر آنچه در آن قید  شده همان ملاک است و 

همان را انشااللّه عمل خواهیم کرد.
جلالی با بیان اینکه پس از اجرای رزمایش نظر خود را 
در خصوص شبکه ملی اطلاعات اعلام خواهد کرد گفت: 
ما یک پیش قضاوتی داریم ولی ممکن است برخی از 
آن ها درست نباشد و این را با حضور در رزمایش کنترل 

خواهیم کرد.
جلالی با تاکید بر اینکه وجود هاتگرام و تلگرام طلایی 
از تهدیدات تلگرام کم نکرده و حتی بیشتر هم کرده 
است، گفت:  این هاتگرام و طلاگرام هیچ ارزش امنیتی 
نتوانستند تولید کنند. مثلا چهار تا کانالی مانند آمدنیوز 
را حذف کردند و دوباره در تلگرام ایکس آن را باز کردند 
و این ارزشی ندارد. وقتی تلگرام ایکس را وصل می کنید 
دیگر نیاز به هاتگرام هم نداری���م یعنی خود تلگرام را 
مستقیم می گیرید و وقتی شما این طور می توانید به 
تلگرام دستیابی کنید یعنی اینکه تلگرام هست و هیچ 

کاهش خطری نداشته است.
رییس سازمان پدافند غیرعامل در پاسخ به این سوال 
که در حال حاضر که تلگرام فیلتر ش���ده است، چرا 
می گویید خطرش کاهش نیافته است، گفت: آقای آذری 
جهرمی این کار را نکرده است، فیلتر دو نوع است یک 
فیلتر آی پی است و یک فیلتر هم اکانت، در فیلتر آی 
پی، آیپی تلگرام را به اپراتور ها و آی اس پی ها داده شد و 
آن ها بستند ولی فیلتر اکانت انجام نشده است و تلگرام 
محتوای خود را در گوگل قرار می دهد و در بستر گوگل 
منتقل می کند، این ها گوگل را که فیلتر نمی کنند و از 
زیرساخت ها و ابزار های گوگل استفاده می کنند و  این 

محتوا بدون فیلتر در دسترس شان قرار می گیرد.
جلالی در توضیح این رویه گفت: اگر شما در گوگل 
بزنید تلگرام، مسدود اس���ت، ولی اگر شما از آن طرف 
وارد تلگرام شوید همچنان باز است یعنی محتوای تلگرام 
همه در گوگل وجود دارد و در کانال ها کار می شود، مثل 
اینکه بگوییم اسم شما حسنی است و بگویم حسنی را 
راه ندهید و شما بگویید اسم من حسینی است و بگویم 
خب راه بدهید، در این حال شما آمدی داخل و فرقی 
نمی کند حسنی باشی یا حسینی؛ موضوع خودت بودی 
که نباید می آمدی داخل اما حالا که آمدی داخل، چه 
اسمت حسنی باشد چه حسینی باشد. مشکل وزارت 
ارتباطات است، این موضوع یک مقدار پیچیده و فنی 
است که ان شااللّه به جای خودش توضیح داده خواهد شد.

وزارت صنعت از اختراع دوباره چرخ عقب نشینی کرد

استعلام قیمت کالاها روی اپلیکیشن های موجود ممکن می شود

بازتاب

وزارت صنعت، معدن و تجارت از تصمیم خود برای تولید یک اپلیکیشن جدید برای 
استعلام قیمت کالاهای اساسی و پرمصرف عقب نشینی و اعلام کرد قیمت این کالاها از 

طریق اپلیکیشن های موجود اعلام می شود.
فناوران - رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت هفته گذش����ته گفته بود: 
»قیمت ها در سطح کشور کاملًا مشخص بوده و در سامانه 1۲۴ همه قیمت ها درج 
می شود که مرجع رسمی قیمت کالاهاست و در همین راستا نیز جدیداً کاری در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت آغاز کردیم به طوری که برای 100 کالای پرمصرف و اساسی، 
اپلیکیشن اعلام قیمت ها را طراحی کردیم که در آن به صورت روزانه قیمت ها اعلام 

خواهد شد و در آینده نزدیک از این اپلیکیشن رونمایی خواهد شد«.
این خبر با واکنش تند رضا باقری اصل دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات روبرو 
شد. باقری اصل در نشس����تی خبری با اعتراض به تصمیم وزارت صنعت برای تولید 
اپلیکیشن استعلام قیمت کالاهای اساسی گفت: وقتی زیرساخت های لازم و اپلیکیشن 
دولت همراه برای چنین خدماتی به مردم آماده ش����ده، چرا باید اپلیکیشن جدیدی 
در این حوزه نوشته شود؟ آیا برای هر خدمتی مردم باید مجبور به نصب یک برنامه 

جدید باشند؟
البته وزارت صنعت تنها نهادی نبود که باقری اصل از آن انتقاد کرد. او گفت که 
وزارت نیرو هم اعلام کرده برای ارایه قبوض به صورت الکترونیکی، اپلیکیشن جدیدی 
تهیه می کند، این درحالی اس����ت که به راحتی  می توان از زیرساخت های بانکداری 

الکترونیکی و دولت همراه به این منظور استفاده کرد.
انتقادات دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات که با استقبال رسانه ها هم مواجه شد، 

حداقل روی وزارت صنعت تاثیر خود را گذاشت.
براساس خبر منتشر شده از سوی روابط عمومی وزارت صنعت، رییس مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی از فراهم شدن امکان استعلام قیمت کالاهای اساسی و پرمصرف از 

طریق اپلیکیشن های موبایلی، در آینده نزدیک خبر داد.
علی رهبری گفت: پیرو دستور وزیر صنعت، معدن و تجارت و براساس هماهنگی های 
انجام شده با سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، قرار است که قیمت 
حدود 100 قلم کالای اساسی و پرمصرف از طریق اپلیکیشن های موبایلی شناخته 

شده و مطرح انجام شود.

وی افزود: مذاکره با متولیان اپلیکیشن های موبایلی معروف به زودی انجام خواهد شد 
و امکان استعلام قیمت کالاهای مذکور یکی از گزینه های اضافه شده به اپلیکیشن های 

موبایلی همچون آپ، روبیکا و… خواهد بود.
رییس مرکز تجارت الکترونیکی ایران از مذاکره با وزارت ارتباطات برای اضافه کردن 
گزینه استعلام قیمت کالا از طریق اپلیکیشن "دولت همراه" خبر داد و گفت: به زودی 

این امکان از طریق این اپلیکیشن موبایلی فراهم خواهد شد.
وی با اشاره به توسعه فناوری در حوزه ارتباطات و راه اندازی اپلیکیشن های موبایلی 
گفت که ترجیح بر این است که از امکانات مناسبی که وجود دارد؛ استفاده کرد. در زمینه 
استعلام کالاهای پرمصرف از موازی کاری و تولید اپلیکیشن های جدید خودداری خواهد 
شد و در این زمینه اپلیکیشن جدیدی تولید نخواهد شد و از اپ هایی که وجود دارند، 
استفاده خواهد شد. او توضیح داد: با این امکان می توان مشکل چند قیمتی بودن کالا و 

سردرگمی مصرف کنندگان در ارزیابی قیمت ها را کاهش داد.
رهبری هدف نهایی از اجرای این طرح را اطلاع رس����انی قیمت کالاهای اساسی و 

پرمصرف به مردم و مصرف کنندگان عنوان کرد.

رییس سازمان پدافند غیرعامل:

شاید نظرات وزیر ارتباطات
 درباره شبکه ملی اطلاعات درست باشد

PB


